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BARRI VILA VELLA. 28 de març de 2023, Sala de Plens de l’Ajuntament de Sant 

Vicenç dels Horts. 

Essent les 18:25 h del dia 28 de març de 2023 s’inicia l’obertura de portes a la sessió 

previ registre de les persones participants. 

Assistents: 12 

Benvinguda i presentació 

La Regidora Paqui Capellades dona la benvinguda i agraeix la participació a les 

persones assistents. 

Seguidament, Yolanda Martín, Cap de Participació i Convivència de l’Ajuntament de 

Sant Vicenç dels Horts dona la benvinguda i agraeix la participació a les persones 

assistents. Seguidament fa una explicació del context que ha motivat la realització del 

procés participatiu sobre el nou sistema de recollida de residus. 

Presentació Tècnica 

La consultoria ENTORNa3 realitza l’explicació tècnica tant del procés participatiu com 

dels dos sistemes de recollida que es proposen. L’explicació es centra en els següents 

punts: 

• Fases del procés participatiu 

• Context 

• Sistemes de recollida proposats: contenidors tancats i porta a porta 

• Enquesta disponible a la plataforma web de participació 

Dinàmica participativa 

Es desenvolupa l’activitat participativa en plenari. Es realitzen preguntes concretes per 

cada un dels dos sistemes de recollida proposats i es recull l’opinió de les persones 

participants (en forma de votació a mà alçada) de cara a l’elaboració de l’informe final 

del procés participatiu. 

Torn de paraules 

Es recullen els següents comentaris i respostes: 

Es comenta que les solucions proposades per a la millora de la recollida selectiva són 

massa intrusives i que hi ha d’haver altres maneres.  

Es proposa com a solució posar càmeres a les ubicacions de contenidors per veure qui 

llença els residus a fora dels contenidors i qui no separa correctament els residus. 

• Es respon que fa molt de temps que hi ha implantat el sistema actual de recollida 

i encara no es recull de forma selectiva més del 60% dels residus generats, tot i 

tenir les màximes facilitats. No tot aquest 60% és incivisme ni falta de 

coneixement sinó que hi ha un desinterès per participar correctament de la 

recollida selectiva. 

Amb les càmeres no arribaríem a detectar qui fa bé la recollida però en canvi 

amb el xip al cubell o la targeta identificadora sí.  

Amb les càmeres, a més a més, no es poden identificar persones, només 

matrícules, i per poder instal·lar una càmera ha d’estar molt ben justificat el 

motiu. 
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Es proposa com a solució també rebaixar la taxa d’escombraries a aquells que separin 

bé els residus. 

• Es respon que això és el que permet la que anomenem taxa justa, explicada 

durant la presentació inicial. 

També es proposa com a solució el sistema de Cornellà, on per obrir els contenidors 

només s’ha de pitjar un botó. 

• Es respon que a Cornellà el sistema de contenidors tancats s’ha implantat per 

fases i actualment estan a un pas previ a la identificació dels usuaris per poder 

obrir els contenidors. A més, els tancaments dels contenidors que tenen a 

Cornellà funcionen amb un botó per activar el sistema, és per això que s’ha de 

pitjar un botó abans d’identificar-se i obrir el contenidor. 

• Un altre veïna comenta també que a més a més als contenidors de Cornellà hi 

ha una reixa a l’obertura de la tapa que no permet llençar les bosses directament 

si no que s’han de llençar els residus a granel, i això genera malestar. 

Es comenta que actualment la taxa de residus no és justa ja que paga el mateix una 

veïna que viu sola que una família amb 2 fills. 

• Es respon que la taxa actual és modular segons tipologia d’habitatge i superfície 

però que en canvi no té en compte el nombre de persones empadronades a 

l’habitatge. Una de les finalitats de la nova taxa seria ajustar-la en aquest sentit.  

Es pregunta si amb el sistema de contenidors tancats es poden llençar residus als 

contenidors d’un altre barri que no sigui el teu. També es pregunta si veïns d’altres 

pobles podrien llençar residus al municipi. 

• Es respon que aquest sistema és molt dinàmic i la seva tecnologia és molt 

modulable. Per tant, permet si es vol limitar les aportacions de residus a un 

nombre de contenidors determinats, per exemple els d’un barri, però no és 

obligatori. 

Es respon també que el turisme de residus cada cop serà menys possible perquè 

cada cop més municipis tindran implantats sistemes de recollida com el porta a 

porta o els contenidors tancats, que ho faran inviable. 

Es pregunta si no és possible continuar amb el sistema actual i controlar els incívics ja 

que els que ho fan malament ho continuaran fent, hi hagi el sistema que hi hagi. Es 

demana també que per valorar quin sistema és millor s’haurien de tenir dades dels 

costos dels diferents sistemes proposats i comparar-ho amb els costos del sistema 

actual. 

• Es respon que els nous sistemes proposats surten més cars, tenen més costos 

de personal i de tecnologia, però per altra banda els costos de tractament dels 

residus i del cànon de la resta disminueixen. També augmenta el retorn 

econòmic que rep l’ajuntament de la recollida selectiva. 

I amb la taxa justa el que es fa és traspassar tots aquests costos a la taxa de 

cada veí, en funció de la seva participació en la recollida selectiva, ja que els 

nivells de recollida selectiva del municipi determinen el cost total del servei. 

Es comenta que a la sessió inaugural es va dir que amb els sistemes porta a porta i de 

contenidors tancats l’aportació de residus podia ser amb bosses identificades. 
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• Es respon que el servei encara no està definit, però tot i això, incorporar bosses 

identificades encareix molt aquests serveis.  

Es pregunta si les bosses compostables per a l’aportació de la fracció orgànica les 

repartiria l’ajuntament o si cada veí les hauria de comprar. 

• Es respon que en la majoria de municipis que implanten un porta a porta o 

contenidors tancats, l’ajuntament reparteix bosses compostables pel primer any 

de servei i que menys sovint en reparteix per tots els anys del contracte. 

Es comenta el cas de Corbera, amb recollida porta a porta. Es considera que no està 

funcionant ja que els veïns baixen els residus als municipis limítrofs per tal de no 

participar del sistema.  

Es fa un recordatori de que l’ajuntament no està decidint unilateralment el nou sistema 

de recollida sinó que amb el procés participatiu s’ha obert el debat a la ciutadania per 

tal de recollir les seves preferències i incorporar-les en la decisió final. 

També s’explica que el sistema finalment decidit no ha de ser inamovible. Hi ha 

exemples de sistemes porta a porta implantats que un cop vist el seu funcionament han 

patit alguns canvis. Són els casos del barri de Sant Andreu de Barcelona o del municipi 

de Ripollet, que al cap d’un temps de la implantació del porta a porta la fracció orgànica 

s’ha passat a recollir en contenidors tancats. 

Es pregunta quin és el termini d’implantació del nou contracte i del nou servei. 

• Es respon que aproximadament d’aquí 2 anys es començarà a implantar el nou 

servei, però no serà de cop, si no que serà de forma gradual, probablement per 

fases. 

Es pregunta d’on surten les dades de recollida selectiva dels municipis, si són només 

les dades de recollida dels contenidors o també dels abandonaments i abocaments 

il·legals. 

• Es respon que es comptabilitzen tots els residus que es recullen i acaben a 

planta de tractament. A més a més dels abandonaments també es compten els 

residus que s’aporten a la deixalleria, els de les recollides de voluminosos i poda, 

etc. 

Es comenta també que amb les implantacions de nous sistemes de recollida com 

el porta a porta o contenidors tancats a més a més de donar la dada de recollida 

selectiva també s’informa del total de residus recollits, ja que tendeix a disminuir, 

degut al turisme de residus cap als municipis limítrofs. 

Es fa una proposta per a la recollida de residus al municipi. Consisteix en deixar els 

contenidors al carrer només durant unes hores al vespre i retirar-los a la nit plens. 

• Es respon que aquest sistema que es proposa ja està implantat en àmbits molt 

reduïts, sobretot als nuclis antics dels municipis, on hi ha dificultats de pas dels 

vehicles de recollida. Són sistemes de contenidors mòbils, de mida petita. 

Per a tot el municipi de Sant Vicenç seria un sistema inviable ja que col·locar i 

treure tots els contenidors per absorbir l’aportació de residus de totes les 

fraccions de tot el municipi seria molt costós. 

Es fa una altra proposta per a la recollida de residus al municipi. Consisteix en habilitar 

un únic contenidor per ubicació en el qual cada dia de la setmana només s’hi puguin 
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llençar residus d’una fracció determinada, de manera que s’hagi de seguir un calendari, 

com el porta a porta, però que no hagis de deixar els cubells a la porta de casa. 

• Es respon que aquest sistema existeix i a Girona s’hi ha fet una prova pilot en 

una petita zona i amb la recent implantació del nou servei, per renovació de 

contracte, s’ha ampliat en una zona més gran del municipi. Sembla que la prova 

pilot ha donat bons resultats però encara no són concloents. A Girona però, en 

cada ubicació no hi ha només un contenidor sinó que hi ha el contenidor 

d’orgànica a part, ja que és la fracció humida i ha de recollir-se sempre a part. 

Es pregunta si és possible habilitar contenidors específics per a establiments comercials. 

• Es respon que sí, però no per a residus industrials, que tenen altres circuits de 

recollida. La recollida dels establiments comercials, amb recollides i contenidors 

o cubells específics, o a granel, permet augmentar els nivells de recollida 

selectiva dels municipis. 

Es dona per acabada la sessió a les 20:10h. 

 

 

 


